
MAI VENDÉGÜNK: 

Az autójavító Patyi-brigáilja 
Pártoktatás - közelről 

Matklme ütáwel csap le 
• p r é s g é p • v a s l e m e z r e . A 
másodperc egr töredéke — 
és késs az autó ven til lator-
lapát Ha kézaet kellene ki-
fűrészelni. reszelni, kö-
szörülni, fúrni, kalapálni, 
talán órákra lenne szükség, 
mig elkészül. Géppel egy-
szerűbb. A technika ás az 
emberi gondolkodás ered-
ménye. 

G y o r s a n 
Arrébb autóW pufogó doő', 

olyan, mint egy kályhacső-
darab. csak sokkal „izmo-
sabb" anyagból van. Kala-
páccsal, kézzel hajlítani le-
mezből, bizony derekas 
munka lehet. Pedig régen 
így történt. Nehezen, ve-
szödséggel és sokszor a vas 
„visszarúgott". 

Fehér Vincze és Hartauer 
Erik, a szegedi autójavító 
karosszéria lakatosai gon-
doltak egyet. Először papírt 
és ceruzát, majd kalapácsot 
es hegesztőpisztolyt fogtak 
és megszületett az újítás: a 
dobhajlító szerszám. Ez a 
gép ls másodperc alatt 
„kunkorítja" a fekete le-
mezt hengerré — megkí-
mélve ezzel az embert sok 
nehéz mozdulattól. Vele a 
munka szinte „játék", a 
balesetveszély megszűnt. 

„ S z i r u l l s A g b A I " újítani 
A brigádnapló sasén nit a 

három éve alakult kollektí-
va 30 ilyen újítást adott be. 
Segítségükkel gyorsabbá 
vált a karosszériaműhely 
munkája. 

A szegedi üzemben a 
GAZ-típuaú tehergépkocsik 
javításával foglalkoznak. 
Szaknyelven a XI-os autója-
vító a profilgazda. Nagy és 
nem könnyű feladat ez, 
amit becsülettel és jól vé-
geznek. Az itt féljavított 
autók jél „állják a sarat", 
motorjaik sz újakkal majd-
nem azonos teljesítményt 
nyújtanak. De ugyanilyen 
dicsérően szólnak az autók 
„ruhájáról", a karoaszériá-
ról is. A jelző: olyanok, 
mint az újálc. Ebben pedig 
nem kis szerepe van a ka-
rosszériásoknak — Patyi 
Lászlónak és brigádjának. 

— Aranyfcezűek, aranyat 
ér a munkájuk. Még az 
üveget is összehegesztenék, 
ha kellene — jellemezte 
őket az újítási előadó. 

Ahogy végigjárom az üae-
met, föltárul előttem az a 
boszorkánykonyha, ahol sz 
elromlott GAZ tehergépko-
csik újjászületnek. Jobbra 

a gépműhely, a köszörűsök, 
as a! vázszerelőik, majd 
szemben a bejárató üzem-
rész. Végül egy daraboló 
gépfűrész mellett feltűnik 
munkahelyük. A karosszé-
rialakatosok munkájáról 
így beszél Patyi László, a 
brigád vezető: 

— A gyár csak a leg-
szükségesebb alkatrészeket 
szállítja a javító vállalatok-
nak. így ml, magunk „szo-
rultunk" rá arra, hogy al-
katrészeket készítsünk. Több 
mint 140 fájta készül itt, 
ebben a három helyiségben. 

Aztán sok elkészült, bo-
nyolult alakú darabra mu-
tat, mondja a nevük® is: 

— Sárvédőlemez, rugósba-
kok, motorvédőlemez, lökhá-
rítók, hűtő, roló, platóge-
renda . . . 

Órák h e l y i t ! p e r e i k 
Szinte beleszédül a fe-

jem, ennyi név hallatára. 
Pedig ennek a sokféle autó-
alkatrésznek az úgynevezett 
présszerszámát maga a bri-
gád újításként készítette el. 

A műhely sarkában fak-
kos szekrény. Polcai telve 
különböző acélidomokkal. 
Azoknak a gépeknek a tar-
tozékai, amelyek itt állnak 
a műhelyben, legtöbbjük 
szintén újítás. 

Mindig ennyi gép segítet-
te itt a munkát? 

— Nem. Az elsők szintén 
itt születtek, a kis lemezhaj-
lító, meg az a kis prés. Ez-
zel kezdtünk el dolgozni. 
Ahogy az üzem fejlődött, 
úgy nőttek meg a feladata-
ink is. Szerencsére a gépe-
ink is szaporodtak, de ezek-
hez nekünk kellett kidol-
gozni a legjobb technológi-
át, eljárást, amivel aztán 
dolgozunk — mondja Patyi 
László. — Ezek hétköz-
napi problémák, akadályok 
hozták a felszínre. Ha ész-
revettük, hogy nehezebben 

megy valami, m n í kellene, 
azonnal ei kezdtük tőrré a 
fejünket A műhelyben, a 
nagy zajban, itt mi flélsaa-
vakkal értjük agymást, és 
mozdulatokból is. Valame-
lyikünk kitalálta az első 
mozzanatot én hozzátettem 
a másodikat éa mindig 
akadt aki az utolsó csavart 
a helyére tette. így lett egy-
re több „okos" szerszámunk 
a jó gópekhea, s így vált 
szükségessé a polcos szek-
rény is. 

Akik a legrégebben dol-
goznak együtt, Patyi László, 
Jójárt János, Bella Lász-
ló, Mamuzics István, Sári 
Szilveszter, Hartauer Erik. 
Sokat vitatkoznak. Ezek® a 
vitákat nem ritkán hegesz-
tőpisztollyal és reszelővel 
döntik el. Hogyan? Ezekkel 
az eszközökkel fejezik be a 
gondolkodással, azután a 
ceruzával folytatott munkát. 
A satupadnál születik meg 
egy-egy új szerszám, amivel 
az órákat a percek rangjá-
ra csökkentik. 

T e c h n i k a i n y u g t a l a n s á g 
— A oauklópánthajlitást 

ezelőtt több művel®tel ol-
dottuk meg. Ma csak be-
tesszük a gépbe, megnyom-
juk a gombot és kivesszük 
a kész darabot. Vagy em-
líthetném akár a gerenda-
vágás megoldását is — 
mondja Patyi László. — Ez-
zel az újítással közel öt-
ven percet takarítunk meg. 

Ez a riport nem is lenne 
elég ahhoz, hogy valameny-
nyi újításukról, elképzelé-
sükről beszámoljak. A bri-
gád mindig könnyebb és 
ésszerűbb megoldásokon 
gondolkodik. Hajtja őket 
valamiféle technikai nyug-
talanság. Ebből a nyugta-
lanságból eddig mindig új, 
az ember munkáját köny-
nyítő eszközök, módszerek 
születtek. 

Matkó István 

II szövetkezeti tudományos 
tanács Ülése 

Szerdán délelőtt Erdei Fe-
renc elnökletével a SZÖ-
VOSZ székházában ülést tar-
tott a szövetkezeti tudomá-
nyos tanács. Az ülésen részt 
vett és felszólalt Nyers Re-
zső, az MSZMP Politikai 
Bizottságának póttagja, a 
Központi Bizottság titkára. 
Szirmai Jenő, a SZÖVOSZ 
elnöke is. 

A szövetkezeti tudományos 
tanács és a szövetkezeti 
üzemszervezési iroda a múlt 
év óta foglalkozik a tudo-
mányos kutatásnak egy ná-
lunk új ágával, a szövetke-
zeti szociológiával. Ennek az 
eredménye az a két tanul-
mány is, amelyet szerdán 
megvitattak. 

M Zottán a tereter-
„ y á r párttitkára alig 

látszik ki az ügyekből. Ide-
geskedik, mert a saját üze-
mi munkaköre és a párt dol-
gai szinte minden percét le-
kötik, mégis egyre tornyo-
sulnak a problémák. 

A pártoktatás nem mindig 
megy úgy, mint kellene. Né-
melyik előadásról sokan 
hiányoznak, de a megjelen-
tek egy része is inkább awm 
izgul, mikor meh® már ha-
za. Részben érth®ő ez, hi-
szen várja ők® a csalód és 
nehezükre esik a hallottak 
jegyzetelése is. Van közöt-
tük, aki már 10—15 éve lé-
nyegében ugyanolyan szintű 
tanfolyamra járogat és nem 
töri magát különösebben. 
,Pedig jórészt elvtársak, 
kommunisták! 

• tények 
nem hazudnak 

Különös megállapítások. 
Legalábbis eltérnek attól a 
sablontól, amely mindig a 
tetszetős oldalát mutatja a 
dolgoknak. Kételkedésre 
azonban nincs ok, mert té-
nyek sorakoznak egymás 
után, amelyek sohasem ha-
zudnak. Pontos listák kerül-
nek elő, amelyeken az ellen-
őrzés tapasztalatait ls fel-
tüntették. A gyárban hat 
tanfolyamot Indítottak ta-
valy ősszel: ebből három a 
szocializmus építésének, há-
rom pedig a gazdaságpoliti-
ka kérdéseit tárgyalja. A 
hallgatók létszáma összesen 
113 fő, köztük 22-en párton-
kívüliek. Működik még egy 
marxista esti középiskola 19 
résztvevővel, a politikai aka-
démia előadásait pedig 26 
elvtárs látogatja. 

Ha figyelembe vesszük, 
hogy az üzemben 240 kom-
munista dolgozik, de mint-
egy 85—90-en már 45 éven 
felüliek, akkor a papírforma 
szerint — tekintve, hogy az 
idősebbeket nem leh® eről-
tetni a tanulásra — kedve-
ző kép® kapunk a párttagok 
politikai oktatásáról. De 
csak a párttagokéról és — 
hangsúlyozzuk — csak pa-
pírforma szerint. A kender-
fonó munkás- és alkalma-
zotti létszáma ugyanis eléri a 
2400 főt, ebből lényegesen 
több pártonkívülit leh®ett 
volna meggyőzni a tanulás 
fontosságáról. S a valóság-
ban a kommunisták részvé-
telével is vannak problémák. 

Objektív okok 

Vegyük először a Kardos 
János üzemigazgató által ve-
zetett gazdaságpolitikai tan-
folyamot. Erre 19-en jelent-
keztek, s többek véleménye 

T»jögy 
Az Élelmiszer Kiskereske-

delmi Vállalat boltjában egy 
idő óta nem lehet kapni fél-
literes üvegben pasztőrözött 
tej®. Azóta kénytelen va-
gyok egy liter tej® venni 
reggelenként, s minden al-
kalommal keresem a part-
nert az üzemben, aki feléi 
átveezi. 

A csemegebolt vezetője, 
ahol rendszeres vásárló va-
gyok, nem tudott magyaráza-
tot adni erről az Intézkedés-
ről. ugyanakkor kijelentette, 
hogy a félliteres tejet sokan 
vásárolták az üzletben. 

Ez a változtatás nem szol-
gálja a vásárlók érdekeit! 

Varga Mihály, 
a falemezgyár dolgozója 

A házak festése 
A szegedieknek és a város-

ban látogatóknak szép lát-
vány az újszegedi Odessza 
városnegyed. Az új negyed 
szépségét azonban rontja, 
hogy több ház külső képe 
megkopott, a festék rossz 
minősége miatt. Mcwt az 
egyik ilyen házat már áll-
ványok veszik körül, s új 
köntösbe öltözt®ik a meg-
kopott külső falakat. Meg 
kellene ezt tenni a többi 
épülettel is, amelynek a 
festése lehullott. Jó, hogy a 
negyedben a festés helyet 
kőporosak a tavaly és az 
idén épült házak, s így kül-
sőleg is időállóak. 

B. J-né 

Gyártsanak félkilós konzervet is! 
Olvastam a Dél-Magyarországban, hogy a konzerv-

gyárban már megkezdték az idei zöldborsó konzerválását. 
A magam és sok más nyugdíjas érdekében azt kérem, 
hogy ne csak egy kilós üvegekbe, hanem félkilósokba is 
tartósítsanak zöldborsót és készítsenek lecsót. Sajnos, az 
utóbbi időkben az üzletekben csak kilós ilyen konzerveket 
lehet vásárolni, ami azt jelenti, hogy a konzerv egy ré-
szét el kell dobni, vagy pedig a másodszori használatnál 
már egészségünket kockáztatjuk, mert esetleg megromlik. 
A kisfizetésű nyugdíjasokat a nagyobb üvegért járó ma-
gasabb összegű betét is sújtja. Ezért kérjük, hogy a mos-
tani gyártásnál gondoljanak reánk ís. 

Kovács Imréné 

A májua elején beköszön-
tött kora nyári időjárás, • 
meleg napok virágba, lomb-
ba borították a városi parko-
kat, lig®eket. A szegedi em-
ber örömmel indult sétára 
más vidékről való vagy ép-
pen külföldről érkezett ven-
dégeivel. 

Mi, Idevalósiak azt mond-
juk, Szegeden sok minden-
ben lehet gyönyörködni. Vi-
szont, már hiányoltuk az 
egyik legüdítőbb látványt, a 
Móra-parkban levő sugáríves 
szökőkutat, de a napokban 
azt is működtetni kezdték. A 
sétányról, a folyó felett íve-

Á város dicsérete 
lő karcsú hídról és a túlsó 
partról is gyönyörködtető 
látványt nyújt ez a szökőkút, 
s mi ezzel még gazdagabb-
nak érezzük magunkat. Meg 
is becsüljük és óvjuk váro-
sunk szépségét! 

Szabó Béláné 

„Lezárt út" 
a füvészkertbe 

A héten olvastam a Dél-
Magyarországban, hogy a 
szabadtéri játékokra, a 
kül- és belföldi vendégek fo-
gadására készül a váras. A 
szórakozási lehetőség bőví-
tésére szolgáljon az újszege-
di füvészkert is, ahol sok a 
tanulságos látnivaló. 

Sajnos az odavezető út 
már igen rossz állapotban 
volt és ez év elején kiszál-
lították a köv®, hogy fel-
újítsák az útvonalat. Három 
héttel ezelőtt a gyár előtti 
szakaszon egy-két nap alatt 
fel is szedték a kőburkolatot. 
Azt hittük, ha Ilyen gyorsan 
megy a munka, nem sokáig 
kell gyalogolnunk, s buszvl-
h®i a látogatókat a fü-
vészkertbe. Moet ugyanis a 
busz egyelőre csak az, Odesz-
sza lakótelepi bejáróig köz-
lekedik. A h®el<kel ezelőtt 
felszedett kövezethez azóta 
nem nyúlt senki, egy kapa-
vágást sem tettek az út ér-
dekében. Kérdésünk az: ha 
nem csinálják az utat, akkor 
miért keltett felszedni a 
kövez®®? 

Dékány Szilveszterné 
Szilléri sugárút 31. 

Petőfi-, 
és Fodortelepről 
találkozóra hív-
ták a nagymamá-
kat a petőfi telep; 
2-es pártházba. A 
kellemes, hangu-
latos és emléke-
zetes estet » nő-

Nagymamák találkozója 
Tarján lanács fodortele- és Eilerné saor-

pi szervezete ren-
dezte az idős 

asszonyoknak. 
Teát és süte-
ményt szolgáltak 
fel nekik, s kü-
lönösen két asz-
szöiny, Űjházáné 

goekodott a nagy-
mamák között. 
Estefelé még tan-
góharmonika is 
került a nagyma-

mák szórakozta-
tására. 

K. J-né 

szerint — nyilván az előadó 
képzettségéből, gondos felké-
szüléséből eredően — igen 
érdekesek sasoktak lenni az 
előadónak. Mégsem egyenle-
tes a megjelenés: tavaly de-
cember 20-án például nyol-
can hiányoztak, január 10-én 
viszont egy híján teljes volt 
a létszám. Itt persze objek-
tív okok ls közrejátszanak, 
mert a foglalkozásokat min-
dig délelőtt tartják, tehát a 
délutáni műszakban dolgo-
zók rendszeresen távol ma-
radnak. Pedig érdemes len-
ne mindegyik® meghall gal-
ni. Vincze Istvánné erről a 
következőket mond®ta: 

— Elég nehéz az anyag 
feldolgozása. Az SZKP 
XXIII. kongresszusáról szóló 
például 98 oldalas füzetet 
tesz kl, s bizony előfordul, 
iogy egy családos asszony 

nem tud elkészülni vele. 
Ilyenkor néhányan inkább 
nem jönnek el, mert restell-
nek szó nélkül üldögélni. Ne-
kem tetszik a gazdaságpoliti-
ka, korábban négy évig jár-
tam politikai gazdaságtan 
szemináriumot is, jól hasz-
nát veszem a munkámban. 
De vannak az üzemben 
olyanok, akik idén ig a ta-
valyi szintű tanfolyamra je-
lentkeztek, részben azért, 
hogy ne háborgassák ők®, 
aztán miközben a propagan-
dista beszél, ők el-elszundi-
tanak. 

Színes, vonzó 
előadásokat 

Altalános vélemény, hogy 
az elvtársak szívesen ott vol-
nának mindegyik foglalko-
záson, ha nem tennének fel 
nekik ellenőrző kérdéseket 
és a ceruzát sem kellene 
elővenni. Ezért olyan nép-
szerű a gyárban a szakszer-
vez® hatáskörébe tartozó 
úgynevezett munkásakadé-
mia is, ahol minden kötele-
zettség nélkül színes, vonzó 
előadásokat lehet hallani. 
De hadd mondjon erről vé-
leményt Szép József, a szo-
cializmus kérdés® tanfo-
lyam egyik vezetője ls, aki 
elismerten nagy felelősséggel 
végzi pártmunkáját. 

— Igen nehéz a hallgatók 
igényeit kielégíteni. Sokan 
viszolyognak a számoktól, az 
országos politika boncolga-
tásától és inkább a maguk 
problémáival szeretnek fog-
lalkozni. Egyszer megkérdez-
tem az elvtársakat, hogy 
miről akarnak hallani, s 
egyöntetű volt az Igény: a 
piaci árakról, a lakáshely-
zetről, az anyag minőségének 
megjavításáról stb. Ha azon-
ban például a KGST van 
napirenden — jóllehet az 
ország gyorsabb boldogulását 
jelenti — látom, hogy néme-
lyek álmosan pislognak rám. 
Legnagyobb figyelemmel az 
idealizmusról és a materi-
alizmusról szóló előadásomat 
kísérték, mert azt jobbár 
tudtam élénkíteni régi korok 
eseményeivel. Ilyenről más-
kor is beszéljen — mondot-
ták a végén. 

A számok még plasztiku-
sabban mutatják, hogy vala-
mi nincs rendben ebben az 
oktatási formában. Szép Jó-
zsef egyébként színvonalas 
előadásairól a 22-es létszám-
ból február 24-én 13-an 
hiányoztak, s az ellenőrző 
lapok tanúsága szerint eb-
ben a tanévben még egy-
szer sem voltak tíznél töb-
ben. Ez a szám akkor is ala-
csony, ha figyelembe vesz-
szük" a váltott műszakokból 
eredő, igazolt távolmaradá-
sokat. 

Évek óla ugyanoda 

Kétségtelen: az okok egy 
része a mechanikus oktatás-
szervezésben gyökeredzik. 
Mtve! az önkéntes jelentke-
zők száma rendszerint keve-
sebb szokott, lenni a párttag-
ság és az üzem lttszámáhoe 
szabott előírásnál, a párt-
szervezetben beszélgetnek az 
elvtársakkal, hogy mit, mi-
lyen fokon akarnak tanulni; 
Ezek a beszélgetések azon-
ban olykor minden jószán-
dék ellenére is formálisaki 
mert nem mindig mérlege-
lik, mennyire van értelme 
valakit ismételten ugyanar-
ra a tanfolyamra beosztani. 
De ludasok gyakran a je-
lentkezők is, mert kényel-
mességből, vagy más meg-
gondolásból ism® az ala-
csonyabb szintet választják* 
illetve elfogadják a pártve-
zetőség esetleg kevésbé át-
gondolt javaslatát. Ebből kö-
vetkeznek azután az olyan 
helyzetek, hogy Dohány Fe-
rencne, vagy Czimmer Ist-
vánné, a vizesfonoda dolgo-
zói már hosszú évek óta lé-
nyegében azonos szintű tan-
folyamra járnak. Dohánynó-
nak egyébként ez ellen nincs 
kifogása. 

— Én kimondottan szere-
tem a szemináriumot. Ott tá 
vagyok, ha csak egy mód 
van rá — azért kommunista 
az ember. Nekem nem az 
oktatás terhes, hanem ami-
kor annyi más rendezvény 
összejön néha, hogy se vé-
ge, se hossza. 

Ennek a pártoktatási év-
nek már majdnem vége a 
Kenderfonógyárban is. Az 
eredményesebb politikai kép-
zés céljából már most össze-
gezn' és elemezni kellene 
a tapasztalatokat, hogy az 
őszi indulásnál hasznosíthas-
sák. Azzal az 50—60 kommu-
nistával. aki most fejezi be 
a szocializmus építésének 
kérdései tanfolyamot, ne is-
mételtessék meg jövőre is, 
még a kimutatások szépítése 
végett sem. Annak nem len-
ne sok értelme. A párttag-
ság bizonyos része magasabb 
szintű oktatást igényel, egv 
másik része pedig — pláne 
az idősebb korosztály — ne-
hezen tanul már és szívesen 
venné, ha ezentúl szervezeti 
megkötöttség nélkül képez-
hetné magát. 

F. Nagy István 

Nemzetközi kiállításra készül 
a Vasutas Képzőművész Kör 

Ez a képzőművész kör a 
legrégebb Szegeden, de talán 
az Alföldön ls. Tizenhét éve 
alakult, s már a tizennyolca-
dik kiállítását rendezte az 
idén. Összesen negyvenen 
vannak. A művészet szerete-
te hozta őket egy helyre. 
Van köztük munkás, admi-
nisztrátor, tudományos kuta-
tó, iparitanuló és diák. 

Széchenyi tér 3. szám alat-
ti műtermükben még lógnak 
a májusi kiállításról meg-
maradt képek. Kezdő és ki-
forrott egyéniségre utalók. 
Szőke Győző, a kör alapító-
ja és vezetője igazi lelkese-

déssel. szeretettel oktatja a 
művészetszerető embereket. 
Sokan kerültek innen kép-
zőművészeti főiskolára, s 
mo6t ts sok egyéni, érdekes 
munka kerül ki a kezük 
alól. Mint Szegfű Jánosnak, 
Bede Istvánnak. Drégely Jó-
zsefnek, Nagy Lászlónak és 
másoknak. 

Most a júniusi országos 
vasutas képzőművészeti kiál-
lításra készülnek. S részt-
vesznek az augusztusban 
Svájcban megrendezendő 
nemzetközi vasutas képző-
művészeti kiállításon is. 

Újjászervezték a szakiskola zenekarát 
Az idei tanévben újjászer-

vezték a Szegedi Zeneművé-
szeti Szakiskola hallgatóiból 
alakult szimfonikus zene-
kart. amely néhány évvel 
ezelőtt abbahagyta a mű-
ködését. — Az új zenekar — 
a régebbi együttessel ellen-
tétben — koncerteket is ad. 
A bemutatkozó hangverseny-

re ma, csütörtök este fél 8 
órai kezdettel kerül sor a 
szakiskola dísztermében \ 
műsoron Bartók Magyar ké-
pek című darabja. Bizet 
Djamileh című nyitánya és 
Hándel Tűzijáték című 
szvitje szerepel. Vezényel 
Vántus István tanár, az 
együttes vezetője. 
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